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Vist que els reunits són el total de membres que legalment constitueixen l’Ajuntament Ple, el 
Sr. President declara obert l'acte i s'entra a l'examen dels assumptes inclosos en l'ordre del 
dia. 
 
ORDRE DEL DIA 
1.- Acta pendent d'aprovar 
PLE2013/5 Ordinària 25/06/2013 
2.- Donar compte dels  Decrets de l’Alcaldia i dels acords de la Junta de Govern Local 
3.- Adhesió al protocol d’execució per a les diligències de llançament 
4.- Modificació de reglament del servei d’abastament d’aigua 
5.- Moció dels grups municipals socialista i de convergència i unió per al suport a clubs i  
     entitats esportives catalanes 
6.- Moció dels grups de convergència i unió i altraveu pel pacte nacional pel dret a  
     decidir. 



 

 

7.- Assumptes sobrevinguts 
8.- Precs i preguntes 
 
1.- Actes pendents d'aprovar 
1.-  Els regidors es donen per assabentats dels continguts de l’acta de la sessió ordinària de 
25 de juny de 2013. 
VOTACIÓ: LA PROPOSTA FOU APROVADA PER MAJORIA ABSOLUTA, AMB EL 
SEGÜENT RESULTAT: 

 Vots a favor:      DINOU       (19) dels regidors del PSC, CiU i PP 
 Vots en contra:   DOS          ( 2)  dels regidors de l’Altraveu         
 Abstencions:      CAP 

 
2.- RESOLUCIONS A DONAR COMPTE 
Es dona compte al Ple dels Decrets núm. 654 del dia 20 de juny de 2013 al 725 del dia 12 
de juliol de 2013.  Es dona compta també dels acords de la Junta de Govern Local adoptats 
en sessions dels 25 de juny, 2 i 9 de juliolde 2013. 
La Corporació es donà per assabentada  
 
3.- ADHESIÓ AL PROTOCOL D’EXECUCIÓ PER A LES DILIGÈNCIES DE LLANÇAMENT 
Vist que el divendres 5 de juliol, el  Conseller de Justícia de la Generalitat, el president del 
Tribunal  Superior de Justícia de Catalunya, la secretària de Govern d’aquest òrgan, i el 
president de l’Associació Catalana de Municipis i Comarques, varen  signar, juntament amb   
els presidents de les diputacions catalanes, el president de l’FMC i els presidents dels 
consells dels col·legis d’advocats i de procuradors,  el Protocol d’execució de les diligències 
de llançament als partits judicials de Catalunya,. 
Vist que el Protocol té per objecte coordinar l’acció de les institucions signants en l’execució 
de les diligències de llançament que disposen els jutjats dels diferents partits judicials del 
Tribunal Superior de Justícia de Catalunya, amb exclusió del partit judicial de Barcelona, 
que té el seu propi protocol,  i realitzar totes les actuacions que puguin ajudar i millorar la 
situació de les persones en situació de vulnerabilitat social pendents d’una diligència de 
llançament d’un procediment de desnonament, execució hipotecària o similar. 
Vist que el protocol pretén identificar les circumstàncies,  en procediments judicials que 
determinen directament la pèrdua de l’habitatge habitual, i quan es considera que es 
produeix una situació de vulnerabilitat social, o bé hi concorren problemes susceptibles de 
ser considerats com a factors de risc social.  
Vist el nostre interès per a l’adhesió i que aquesta  comportarà un seguit de compromisos 
per als ajuntaments tals com: 
Els ajuntaments podran posar a disposició del servei d’actes de comunicació o dels jutjats, i 
també del col·legi de procuradors del partit judicial corresponent,  uns fulls informatius dels 
diferents recursos als quals poden accedir els afectats pel llançament,  per unir-los a la 
documentació judicial que s’ha de lliurar a les persones demandades en aquests 
procediments. 
El personal dels serveis socials del municipis adherits, es coordinarà amb el Departament de 
Justícia per realitzar les accions de formació necessàries perquè el personal judicial que hagi 
de practicar les diligències pugui completar verbalment la informació que cal subministrar a 
la persona demandada. 
Els serveis socials actuants de l’ajuntament adherit elaboraran, a sol·licitud del Jutjat que 
conegui d’una situació de risc, en la fase inicial del procediment o bé una vegada esdevingui 
ferma la resolució judicial que dóna lloc al llançament, un informe-avaluació sobre la 
possible situació de risc social i les mesures per evitar-lo, adoptades i/o proposades, amb 
un termini concret d’execució, així com els sobre els requeriments de seguretat que hagi de 
tenir en compte la comissió judicial en la realització de l’acte de llançament. Els serveis 
socials hauran de trametre l’informe-avaluació en un termini màxim de quinze dies des de 
la sol·licitud,  si bé la manca de l’informe o el seu retard no serà causa de suspensió del 
llançament.  A partir de l’informe-avaluació el secretari del servei d’actes de comunicació o 
del jutjat disposarà el que correspongui amb vista a la pràctica del llançament i a l’auxili a 



 

 

aquesta que estimi necessari dels serveis socials indicats o d’altres serveis municipals 
(zoonosi o similar).  
Vist que la comunicació d’adhesió al Protocol ha d’incloure necessàriament el compromís de 
complir el que s’hi disposa, sense la possibilitat de reserves ni modificacions particulars, i a 
més: ha d’identificar els serveis municipals o supramunicipals designats per actuar en les 
situacions descrites. Ha d’identificar el càrrec i  la persona concreta responsable de 
l’actuació dels serveis designats a aquest efecte. Ha de determinar les dades concretes de 
contacte. Ha de determinar,  en el cas que els serveis els presti un ens supramunicipal, que 
aquest té coneixement de la designa municipal i que n’ha donat la conformitat. 
L’Ajuntament Ple 
ACORDA: 
PRIMER.- Adherir l’Ajuntament de Castellar del Vallès al Protocol d’execució de les 
diligències de llançament als partits judicials de Catalunya, tot adoptant  el compromís de 
complir el que s’hi disposa, sense reserves ni modificacions . 
SEGON.-  Determinar que la responsable de les actuacions, serà la Cap del departament 
de Benestar Social, Sra. Conxita Luna Tarrés,  facultant-la  per què estableix els mitjans de 
contacte  pertinents.  
TERCER.- Indicar als promotors del Protocol que els serveis socials són prestats pel propi 
ajuntament. 
 
INTERVENCIONS 
Presenta la proposta la Sra. Gloria Massagué,  PSC, dient que en el passat  plenari 
municipal del mes de maig vam aprovar el Pla de suport a les persones desnonades .  
Un dels acords d’aquest Pla era instar a la Generalitat a signar un conveni de col·laboració 
amb el departament de justícia, l’il·lustre col·legi d’advocats , també el de procuradors i que 
aquest acord o conveni fos aplicable a tots els ajuntaments de Catalunya. 
Doncs bé el passat dia 4 de juliol, amb la representació del conseller de justícia, el 
president del tribunal superior de justícia de Catalunya, els presidents de les 4 diputacions 
catalanes, la secretària de govern del tribunal superior de justícia de Catalunya, el president 
del consell  del il·lustres advocats de Catalunya, el president del consell de col·legi de 
procuradors dels tribunals catalans, el president de l’associació catalana de municipis i el 
president de la federació de municipis,  es va signar aquest protocol.  
Avui el que fem en aquest plenari és adherir-nos i així donar compliment a un dels punts 
importants del Pla de Castellar. 
L’objectiu d’aquest protocol és coordinar les accions de totes les institucions signants i ara 
també els ajuntament que ens hi adherim, per tal de realitzar les actuacions que puguin 
ajudar  a totes aquelles persones en situació de risc social pendents d’un desnonament, 
llançament, o execució hipotecària. 
Els compromisos principals que adoptem al sumar-nos a aquest protocol són:  

• Els serveis socials posaran a disposició del serveis d’actes de comunicació , dels 
jutjats i dels procuradors uns fulls informatius amb tots els recursos existents a la 
població sobre aquest àmbit. 

• Els serveis socials a sol·licitud del jutjat , elaboraran un informe sobre la possible 
situació de risc social i les possible mesures per evitar el llançament o execució . 
Aquest informe s’haurà de realitzar amb un màxim de 15 dies des de la seva 
demanda.  

Si recordeu en el Pla aprovat el mes de maig el primer punt deia que des de serveis socials 
demanaríem al jutge la suspensió cautelar del desnonament.  Doncs bé amb la signatura 
d’aquest protocol ens assegurem arribar a un major nombre de persones , ja que des dels 
jutjats ens avisaran també d’aquells casos que pels motius que sigui no s’hagin acostat a 
cap dels recursos que tenim a Castellar, i els serveis social estarem assabentats des del 
primer moment. 
La signatura d’aquest protocol és un pas endavant, ja que fins el moment tot el pes queia 
en les administracions municipals que som les que menys eines tenim per la solució del 
problema.  Aquesta adhesió sumarà esforços amb altres administracions superiors  i amb 



 

 

les parts judicials que tenen molt a dir en aquesta qüestió i que s’han adonat de la 
desmesura del problema i el drama que suposa la pèrdua de l’habitatge habitual. 
Un cop aprovada l’adhesió al protocol,  entrarà en vigor a partir de l’acceptació pel 
president de Tribunal superior de justícia de Catalunya  al qual li farem  arribar l’acord de 
ple. 
Per CiU intervé el Sr. Lluís Bacardit exposant que en el  Ple del 28/05/2013 es va fer  
l’aprovació relativa a una pla d’acció de suport als afectats pels desnonaments hipotecaris. 
Va ser una proposta oportuna, a la que hi vam votar tots els grups favorablement,  per tal 
de reclamar noves mesures al Govern Central i potenciar i donar a conèixer les moltes que 
hi ha en marxa en estreta col·laboració entre  Ajuntament i Generalitat.  Des del nostre 
grup vam fer  aportacions al document com per exemple en relació amb la Justícia i Policia, 
amb les entitats bancàries, amb la situació jurídica actual o en relació amb el govern de la 
Generalitat.  
En aquest sentit vam incloure aquest text: 
- Instar a la Generalitat que el més aviat possible s’ampliï el    conveni de col·laboració 
signat entre l'Ajuntament de Barcelona, el Departament de Justícia de la Generalitat, 
l'Il·lustre Col·legi d'Advocats de Barcelona i l'Il·lustre Col·legi de Procuradors dels Tribunals 
de Barcelona, i sigui aplicable a tots els ajuntaments de Catalunya. Amb aquest protocol es 
garanteix que els serveis socials de l’ajuntament seran avisats des de l'inici del procés 
judicial en cas que es detecti una situació de risc d'exclusió social.  
Bé aquest protocol, que ja s’aplicava al partit judicial de Barcelona, es va signar la setmana 
passada per totes les parts implicades i l’Associació Catalana de municipis. Els Ajuntaments, 
també el de Castellar,  s’hi han d’adherir, fet que es produirà en aquest Ple amb el 
compromís de complir el que si disposa. Continuem pensant que és un punt cabdal 
assabentar-se de les situacions compromeses abans no sigui massa tard i seguirem donant 
tot el nostre suport en la línia de  treballar per minimitzar una problemàtica que, en 
l’actualitat, és una verdadera lacra social. 
També el Sr. Marc Serrà,  per l’Altraveu, diu que davant la situació de desemparament en 
que es troben les persones en processos d'execució hipotecària, una vegada més els polítics 
arriben tard i malament. 
La iniciativa de protocol que se'ns proposa avui és una acció més per intentar pal·liar un 
mal permès i tolerat per la majoria dels partits representats en aquest consistori durant 
molts anys. 
Votarem a favor d'adherir-nos a aquest protocol d'actuació, tot esperant que la formació 
que rebran els treballadors municipals, i l'impuls per part de l'equip de govern amb 
l'aprovació al maig del “Pla d'acció de suport als afectats pels desnonaments hipotecaris”, 
aconsegueixin que des d'aquest Ajuntament es comencin a emprendre accions reals i 
efectives per aturar aquesta malaurada plaga que estem patint. 
Des de L'Altraveu tot el que suposi una millora de la coordinació i la col·laboració entre 
entitats ens sembla beneficiós i positiu. Valorem l'esforç realitzat des dels impulsors de la 
iniciativa per elaborar aquest protocol, que ha de permetre defensar als afectats per 
desnonaments amb molts més arguments i raons dels que ja tenien. 
Esperem que amb el compliment d'aquest protocol puguem aconseguir moltes més victòries 
davant els grans monstres financers, que ens han ofegat i sotmès durant molts anys amb la 
complicitat necessària de les cúpules dels partits majoritaris. 
Creiem que toca fer aquest comentari aquí, perquè insistim que pagar una quota de militant 
de partit, implica compartir part de la responsabilitat de les decisions i les accions del seu 
partit, de manera que cal recordar aquí que vostès també han permès aquesta situació amb 
la seva militància política. Per acció o per omissió, vostès han permès que els seus partits 
dictin i tolerin lleis a favor de l'especulació, dels interessos dels bancs i sobretot, en contra 
dels ciutadans, com per exemple,  amb el manteniment de la Llei Hipotecaria. 
Perquè donar suport a una moció a la Plataforma d'Afectats per la Hipoteca, o a les accions 
de desobediència civil és molt més fàcil de dir que de fer. La PAH lluita cada dia al carrer, a 
les seves assemblees, i als actes de visualització i denúncia, com el correbancs de fa uns 
dies, on no va assistir cap representant d'aquest ple, tret de L'Altraveu. La lluita a favor del 



 

 

dret a l'habitatge l'està guanyant la PAH cada dia al carrer, gràcies a l'acció i l'exercici de la 
sobirania popular, i vostès es limiten a votar mocions des de les seves cadires. 
Però els drets no s'han guanyat mai des d'una cadira, i per aquest motiu, i per moltes 
mocions, per bones que siguin, que s'aprovin aquí, des de L'Altraveu continuarem lluitant 
també des del carrer,  al costat de totes aquelles persones, que amb una dignitat enorme i 
amb tots els seus esforços i il·lusió, estan aconseguint cada dia grans victòries a favor i en 
defensa dels drets de tots. 
Així doncs, aprofito per donar les gràcies i tot el nostre suport a tota la gent de la PAH per 
la seva lluita constant i valenta, on ens seguirem trobant un al costat de l'altre per defensar 
i aconseguir un món millor.  
Pel PP intervé  el Sr. Victor Martos,  i diu que som moltes mesures a prendre davant 
d’aquesta greu situació que es pateix avui en dia. Es presenta un protocol d’execució que 
pugui ajudar i millorar la situació de les persones en situació de vulnebilitat social, pendents 
de diligències de llançament d’un procediment de desnonament, d’execució hipotecària o 
similar. El nostre grup donarà recolzament i te la voluntat i disposició de portar-la 
endavant, per tant el nostre vot serà favorable. 
S’obra un torn de replica amb la Sra. Glòria Massagué, PSC,  per dir al regidor de 
l’Altraveu que si ells estan al costat de la PAH , nosaltres també,  i les accions que fa la PAH 
nosaltres les trobem correctes, peró totes aquelles accions quer vagin per la via legal  
nosaltres també les escoltarem. 
VOTACIÓ: FOU APROVADA PER UNANIMITAT 
 
4.- MODIFICACIÓ DEL REGLAMENT DEL SERVEI D’ABASTAMENT D’AIGUA 
ATÈS que és objecte del present Reglament l’ordenació del servei públic municipal 
d’abastament d’aigua a tots els domicilis situats al municipi de Castellar del Vallès. 
ATÈS que el règim jurídic del servei de subministrament domiciliari d’aigua potable està 
integrat per la legislació general en matèria d’aigües, de sanitat, d’indústria, de defensa 
dels consumidors i dels usuaris, pel Codi Tècnic de l’Edificació de 2006 i altres disposicions 
que incideixen, el present reglament efectua una adaptació a la normativa vigent.  
ATÈS el que estableix l’article 49 de la Llei 7/1985, de 2 d’abril, Reguladora de les Bases de 
Règim Local i la legislació concordant, article 178.1 del text refós, aprovat per Decret 
Legislatiu 2/2003, de 28 d’abril, de la Llei Municipal i de Règim Local pel que respecte 
l’aprovació i tramitació d’ordenances i reglaments. 
ATÈS que  per acord del ple del dia 29 de novembre s’aprovà el nou  Reglament general del 
servei municipal d’abastament domiciliari d’aigua a Castellar del Vallès. 
ATÈS que en el ple passat de juny, s’adoptà acord en el sentit de modificar el reglament per 
tal de no fer recaure sobre els usuaris la despesa corresponent a l’escomesa en el tram que 
es troba en la via pública. 
EL PLE 
ACORDA: 
PRIMER.- Aprovar inicialment la modificació el Reglament general del servei municipal 
d’abastament domiciliari d’aigua a Castellar del Vallès, quedant l’article 20 redactat de la 
següent manera: 
Article 20.– Responsabilitat de l’entitat subministradora 
És responsabilitat de l’entitat subministradora el manteniment, reposició, extensió i 
operació del sistema de subministrament i distribució dins del seu àmbit de servei, d’acord 
amb les normatives legals, condicions de la concessió i/o contractuals, les especificacions 
d’aquest Reglament, les instruccions tècniques i normes de bona pràctica i altres 
disposicions que siguin d’aplicació, i sota la supervisió i aprovació de l’Ajuntament. 
La responsabilitat de l’entitat subministradora arriba fins a, i inclou, l’escomesa externa i  la 
intersecció de la canonada amb el pla de la façana, tanca o límit de propietat o bé fins al 
punt de lliurament a un altre gestor. 
També són responsabilitat de l’entitat subministradora aquelles atribucions que, sobre els 
sistemes de mesura, independentment del lloc en què estiguin ubicats, els hi atorga el 
present Reglament. 



 

 

SEGON.- Exposar l’expedient al públic durant un període mínim de trenta dies hàbils, a 
comptar de l’endemà de la publicació de l’anunci en el Butlletí Oficial de la Província, i tauler 
d’edictes municipal, als efectes de que qualsevol interessats pugui examinar l’expedient i/o 
presentar reclamacions o suggeriments. En el cas que no es presentes cap al·legació o 
reclamació l’acord inicial adoptat per l’Ajuntament en ple esdevindria definitiu a tots els 
efectes. 
 
INTERVENCIONS 
Defensa la proposta el Sr. Aleix Canalis, PSC, dient que donant compliment a allò que va 
aprovar aquest Ple el passat mes de juny, en relació a la modificació del reglament del 
servei municipal d’abastament d’aigua,  portem avui a la seva consideració, el canvi del 
redactat de l’article 20 quedant de la següent manera 
Article 20.– Responsabilitat de l’entitat subministradora 
És responsabilitat de l’entitat subministradora el manteniment, reposició, extensió i 
operació del sistema de subministrament i distribució dins del seu àmbit de servei, d’acord 
amb les normatives legals, condicions de la concessió i/o contractuals, les especificacions 
d’aquest Reglament, les instruccions tècniques i normes de bona pràctica i altres 
disposicions que siguin d’aplicació, i sota la supervisió i aprovació de l’Ajuntament. 
La responsabilitat de l’entitat subministradora arriba fins a —i inclou— l’escomesa externa 
en la intersecció de la canonada amb el pla de la façana, tanca o límit de propietat o bé fins 
al punt de lliurament a un altre gestor. 
Aquest últim paràgraf és el que s’ha rectificat, i entenem que amb aquesta modificació, es 
recupera l’esperit de l’anterior reglament, en el sentit que tota la instal·lació de 
subministrament d’aigua, en el seu tram de via pública fins al límit de propietat és 
responsabilitat de l’empresa subministradora (incloent el petit tram d’instal·lació que 
discorre per la mateixa fins arribar al comptador, en el cas que aquest estigui ubicat a la 
façana de la finca). 
Així doncs, la responsabilitat dels propietaris en el manteniment i reparació d’aquetes 
escomeses es cenyeix estrictament al tram que es troba dins la seva propietat, alliberant-
los així de qualsevol obligació en l’espai públic. 
El Sr. Agustí Sampere,  CiU, intervé per dir que donada la complexitat de la definició de 
les diferents claus de pas, donada la variada casuística dels diferents casos en els que ens 
podem trobar atenent a la gran varietat de solucions tècniques que s’han donat a les 
diferents situacions que es donen al llarg de tants anys de servei entenem que la definició: 
pla de la façana, tanca o límit de la propietat permet acabar amb aquesta problemàtica 
delimitant perfectament que correspon a cada un dels afectats. El nostre vot serà favorable. 
Per l’Altarveu intervé el Sr. Dani Sagrera:  sobre el vot de la moció pel canvi del reglament 
de l’aigua tenim seriosos dubtes, tot i que ens sembla una millora respecte a la normativa 
que esta vigent, peró no acabem d’estar segur que es doni als ciutadans les mateixes 
condicions que tenien abans del canvi de la normativa del 2012. Ens ho hem estudiat amb 
la voluntat de poder estar segurs que el que anàvem a votar deixava clar les 
responsabilitats de cadascú tal i com nosaltres les tenim enteses. Per no en refiem, no del 
regidor, sinó de la companyia d’aigües i ara no accepta un redactat que deixava ben clar les 
responsabilitats de cadascú. 
La proposta del redactat que es proposa a votació, d’entrada no ens sembla  malament, els 
dubtes sens generen quan en la resta d’articles segueix l’ambigüitat entre la clau de pas i la 
clau de registre, que és la que va produir el canvi de responsabilitat de l’escomesa i els 
problemes amb alguns dels veïns de Castellar alhora d’arreglar aquesta escomesa. Aquest 
canvi de nomenclatura clau de pas i clau de registre no és canvia i no entenem ben bé 
perquè. Hem llegit molt al respecte, i el Reial Decret deixa ben clar que la sessió de l’aigua 
al consumidor és a la clau de pas, i defineix perfectament que és la clau de pas, i no sabem 
perquè el nostre  reglament no es pot ajustar a les definicions del Reial Decret i aixó ens fa 
mal fiar i per tant ens abstindrem en aquest punt. 
Pel PP intervé el  Sr. Victor Martos,  per dir que atès que per acord del ple de data 29 de 
novembre s’aprova el nou reglament general del servei municipal d’abastament domiciliari 
d’aigua a Castellar del Vallès i que en el seu dia aquest grup no va adonar-se de la injustícia 



 

 

que es derivava cap als usuaris d’aquest servei i que el passat mes de juny va poder 
rectificar aquesta situació acordant el sentit de modificar el reglament per tal de no fer 
recaure sobre els usuaris la despesa corresponent a l’escomesa en el tram que es troba a la 
via pública, és del tot just que es porti aquesta aprovació i el nostre grup doni el seu 
suport, malgrat que ens agradaria deixar pelés que en el cas que algú hagi sofert per 
aquesta anomalia  i dins de la legalitat es poder fer en caràcter retroactiu per subsanar 
aquelles despeses ocasionades durant aquest breu període de temps. 
S’obra un torn de replica amb el Sr. Aleix Canalis, PSC, per dir que l’acord del ple anterior 
feia referència a redefinir les responsabilitats del propietari o de les empreses 
subministradores sobre el tram de la xarxa. Entenem que amb la modificació que fem 
complim el que es demanava en l’acord de ple el passat mes de junt, de tota manera els 
tècnics municipals vetllaran perquè si hi ha qualsevol problema, l’empresa subministradora 
faci una lectura favorable a l’abonat en relació a qui s’ha de fer càrrec de qualsevol 
reparació d’aquestes escomeses. 
VOTACIÓ: LA PROPOSTA FOU APROVADA PER MAJORIA ABSOLUTA, AMB EL 
SEGÜENT RESULTAT: 

 Vots a favor:      DINOU          (19) dels regidors del PSC, CiU i PP 
 Vots en contra:   CAP         
 Abstencions:      Abstencions    ( 2) dels regidors de l’Altraveu 

 
5.- MOCIÓ DELS GRUPS MUNICIPALS SOCIALISTE I DE CONVERGÈNCIA I UNIÓ 
PER AL SUPORT ALS CLUBS I ENTITATS ESPORTIVES CATALANES 
Les actuacions de la Inspecció de Treball i de la Seguretat Social a diferents federacions i 
clubs esportius catalans al llarg dels darrers mesos han despertat una gran preocupació i 
inquietud en el conjunt d'aquest sector, ja que moltes d'elles s'han tancat amb sancions, 
que en certs casos, han estat molt elevades fruit d’interpretacions estrictes de la llei. 
En aquest marc, el dia 28 de maig de 2013, el Secretari General de l'Esport, juntament amb 
el president de la Unió de Federacions Esportives de Catalunya, varen fer arribar una 
circular a tots els clubs i entitats esportives catalanes informant de l'acord a què s'ha 
arribat amb la Inspecció de Treball i Seguretat Social d'obertura d'un període de 
regularització voluntària fins al 30 de setembre per als clubs i les entitats esportives. 
En la gran majoria dels casos, les entitats esportives no tenen capacitat per si soles, sense 
suport i acompanyament, per complir les obligacions laborals, fiscals, mediambientals, de 
prevenció de riscos laborals, protecció de dades, etc. Les lleis estan pensades per a 
empreses mercantils i no tenen en compte la manca de mitjans de les entitats sense ànim 
de lucre. 
En cap cas es vol instar a vulnerar la llei ni que el sector de l'esport pugui ser considerat 
com un col·lectiu que rep tracte de favor. La nostra voluntat és que el marc normatiu 
s'adapti a la realitat del teixit esportiu del nostre país, ja que si es dóna compliment estricte 
a la normativa  en matèria de seguretat social serà la fi de l'esport català, perquè 
l'estructura esportiva a casa nostra es sustenta gràcies a moltes persones que, de manera 
altruista fan que es pugui tirar endavant l'activitat diària de l'esport en el nostre país. 
El futur de l’esport català precisa un abordatge en profunditat de la situació jurídica de les 
entitats esportives. Cal facilitar i adequar les obligacions que han de complir per garantir la 
supervivència del teixit associatiu,  com a motor d’un sistema viable de foment de la 
pràctica esportiva des de les seves vessants educatives, de promoció d’hàbits saludables i 
de cohesió social. 
Per tot això, des de l'Ajuntament de Castellar del Vallès ens posicionem al costat de les 
nostres entitats esportives en defensa del nostre sistema esportiu i demanem al Govern de 
la Generalitat l’adopció de mesures urgents per afrontar la greu situació en la que estan 
immerses. 
L’Ajuntament Ple 
ACORDA. 
PRIMER.- Instar al govern Central la suspensió temporal de les actuacions inspectores a les 
entitats esportives  per regularitzar i definir el marc jurídic de les relacions de treball, 



 

 

col·laboracions i voluntariat als clubs i entitats esportives, amb caràcter retroactiu per a les 
entitats ja incorporades al procés d’inspecció.  
SEGON.- Instar a  la Conselleria d’Empresa i treball la creació d’una taula de treball amb la 
representació de la  Secretaria de l’Esport, les entitats municipalistes (FMC i AMC),  la UCEC 
(Unió de Consells Esportius de Catalunya, i la UFEC (Unió de Federacions Esportives de 
Catalunya),  per cercar formules per regular el voluntariat esportiu i traslladear-les al 
Govern Central 
TERCER.- Instar al Govern de la Generalitat a la negociació amb el govern de l'estat d'una 
modificació de la legislació, que afecta a tot l’Estat , en matèria de cotització i liquidació 
dels drets de la seguretat social en  l'esport amateur i el voluntariat esportiu. 
QUART.- Donar trasllat al President de la Generalitat de Catalunya, al Conseller d’Empresa 
i Ocupació de la Generalitat, a les entitats municipalistes (ACM i FMC) , a la  UCEC i UFEC 
dels acords.  
 
INTERVENCIONS 
La Sra. Pepa Martínez,  PSC, presenta la proposta tot dient: Avui portem una Moció al 
Ple, conjuntament amb CIU, de suport als clubs i entitats esportives catalanes davant l’acció 
de Inspecció de Treball. 
S’ha generat una  gran inquietud en el conjunt de les entitats esportives de la nostra vila, ja 
que ha hagut sancions a entitats esportives catalanes degut a les actuacions de la Inspecció 
de Treball i de la Seguretat Social a diferents federacions i clubs esportius catalans al llarg 
dels darrers mesos i han despertat una gran preocupació. 
Les sancions es comptabilitzen per cadascun dels treballadors, encara que la seva prestació 
sigui d’unes poques hores setmanals, la quantia global de la sanció pot arribar a ser molt 
important, greument perjudicial per als afectats, tant clubs com jugadors. 
La incidència de la situació descrita deriva d’aspectes tècnics i jurídics de la legislació 
estatal en matèria de Seguretat Social. 
Que quedi clar, que el nostre missatge de discurs és en contra de l’actuació de la inspecció 
de Treball, no en contra de les lleis. La Generalitat va aconseguir una moratòria de les 
inspeccions fins el 30 de setembre, però creiem que hem d’anar més allà, demanem que la 
moratòria sigui fins que hi hagi l’acord d’un de canvi legislatiu al Congres dels Diputats,i per 
això necessitem una proposta d’urgència a favor de l’esport amateur i l’esport base.  
Ens han colat un gol. Hem d’estat al costats de les nostres entitats esportives. Hisenda 
vendrà a darrera i serà el segon gol, ja ha hagut precedents amb els club de primer  nivell 
amb Hisenda,  i la nova llei del voluntariat serà el tercer gol.  
Les entitats esportives no poden ser empreses, que es dediquen a fabricar esportistes 
volem veure la pràctica esportiva des de la vessant educativa, dels hàbits saludables i de 
cohesió social. La nostra voluntat és, que el marc normatiu s’adapti a la realitat del teixit 
esportiu del nostre país, ja que si es dóna compliment estricte a la normativa espanyola, en 
matèria de seguretat social, serà la fi de l’esport català, i per tant la fi de l’esport a la 
nostra vila, per què l’estructura espanyola a casa nostra es sustenta gràcies a moltes 
persones, que de manera altruista fan que es pugui tirar endavant l’activitat diària de 
l’esport en el nostre país. 
A Castellar del Vallès tenim 29 entitats esportives, algunes d’elles centenàries,  2 grups 
estables, el Compleix Esportiu Puigverd, una empresa privada i 10 AMPES que fan activitats 
esportives  cada dia, amb un total de més 6800 persones que fan esport regularment a 
Castellar, per tant podem dir que a Castellar del Vallès trobem uns alts índexs de pràctica 
esportiva. 
Des de l’Ajuntament hem mantingut el equipaments esportius i a més a més em ampliat els 
usos d’altres equipaments con l’Espai Tolrà  i els usos dels patis i gimnàs de les escoles 
publiques fora de l’horari lectiu per que les entitats puguin ampliar les seves activitats, ja 
que amb recursos econòmics hem rebaixat les ajudes. Estem buscant formules per ajudar-
nos mútuament. Ara no les podem deixar soles i destruir l’esport amateur i l’esport base del 
nostre poble. 
Tot seguit passa donar lectura dels acords que consten a la moció. 



 

 

La Sra. Bea Garcia,  CiU, diu que davant les actuacions inspectores i sancionadores de la 
Inspecció de Treball i Seguretat Social de l’Estat cap a les entitats esportives catalanes, el 
nostre grup municipal vol manifestar que aquestes actuacions van adreçades no només a 
l’esport professional sinó també a l’esport de base i amateur, posant així en risc la seva 
continuïtat. El nostre sistema esportiu es sustenta en gran part en l’esport de base, amb 
infants i joves que realitzen activitats esportives en horari no lectiu, el que contribueix a la 
seva formació personal i cívica, reforçant llur educació en valors, adquisició d’hàbits 
saludables, integració i a la cohesió social.  És imprescindible doncs conservar-lo i impulsar-
lo.  
El paper dels entrenadors i monitors dels equips no professionals és transcendental per a la 
supervivència d’aquest tipus d’esport, ja que la seva aportació és majoritàriament altruista i 
desinteressada. A canvi d’aquesta dedicació i compromís més enllà del que són estrictament 
les hores d’entrenament, els monitors reben dels clubs una petita compensació econòmica 
que els hi permet també cobrir les despeses que aquesta activitat els hi ocasiona. 
Entre les entitats esportives i les persones que hi presten els seus serveis existeix una 
relació bàsicament de voluntariat ja que realitzen la seva tasca més moguts per la 
motivació i el compromís, que no pas per l’obtenció d’un benefici econòmic. Sense aquests 
voluntariat moltes entitats serien inviables. 
De les actuacions de la Inspecció de Treball i Seguretat Social estan generant actes de 
liquidació i d’infraccions per uns imports que són del tot inassolibles per la majoria 
d’aquestes entitats esportives, per la qual cosa es veuran obligades a desaparèixer, causant 
un dany de dimensions extraordinàries en el nostre sistema esportiu de base i en els 
nostres infants i joves.  
Creiem fermament que hem d’evitar concentrar l’activitat esportiva envers un esport d’elit, 
on només hi puguin accedir les famílies benestants que puguin permetre’s el luxe de pagar 
quotes desorbitades per a qualsevol tipus de pràctica esportiva, i és per aquest motiu que 
presentem conjuntament aquesta moció amb el grup municipal socialista.  
Per l’Altraveu  el Sr.  Marc Serrà  també intervé  per dir que amb la presentació d'aquesta 
moció queda confirmat que ja som en campanya electoral. Dins de la seva visió de la 
política, del seguidisme de partits, les cúpules dels seus partits han decidit iniciar la 
campanya electoral, qui sap si pensant en les eleccions europees de l'any que ve, o en les 
eleccions municipals del 2015, però el cas és que cal fer veure que es fan coses per 
començar a esgarrapar vots d'aquí i d'allà, a base de titulars als mitjans de comunicació. 
Perquè aquesta és la segona moció seguida que ens presenta l'equip de govern, redactada 
des d'algun organisme del partit socialista amb clara mentalitat d'oposició, que vostès, lluny 
de tenir una mica de cintura i adaptar-la a la seva realitat de govern, ens la presenten en 
els mateixos termes que si estiguessin treballant des de l'oposició, atacant al govern 
central, a la Generalitat, i gairebé a vostès mateixos, deixant clar que vostès no són res de 
l'altre món, però intentant fer veure que els altres són pitjors i els culpables de tot. 
Per no perdre el carro, els senyors de Convergència, també s'afegeixen a la festa, i 
proposant unes modificacions insubstancials a la moció, també volen sortir a la foto, encara 
que, com a militants del partit de govern a la Generalitat, haurien de tenir altres 
mecanismes interns per poder instar a la Generalitat a canviar alguna cosa. 
I amb aquesta mentalitat i aquesta lògica, què ens presenten conjuntament el partit 
socialista i el convergent? Doncs que no fem cas de les lleis que regulen els drets dels 
treballadors, que tant uns com els altres haguessin pogut modificar, canviar, retocar, 
adaptar o fer complir des de fa anys, tant des del govern, com des de l'oposició, al 
Parlament català i a l'espanyol, però també a nivell local, perquè al món local també es 
poden fer coses, per molt que l'excusa de no tenir competències sigui una fórmula màgica i 
massa vegades recorrent, per no mullar-se, no actuar i acusar una altre vegada al de més 
amunt que és més lleig i dolent que nosaltres. 
D'aquesta manera, i fent una mescla del comunicat de les entitats esportives i afegint algun 
punt de collita pròpia, ens trobem amb el dilema de deixar que les entitats esportives rebin 
un tracte de favor i puguin allargar la seva situació irregular al respecte dels drets laborals, 
o realitzar una defensa dels drets dels seus treballadors. 



 

 

Però la realitat actual de les entitats és extremadament complexa, de totes les entitats, no 
només de les esportives. En aquests moments, les entitats estan vivint uns canvis de model 
molt significatius, on una vegada més, els polítics i les institucions que ens governen 
arriben tard. El nombre de voluntaris amb que es sustentaven les entitats, ha anat 
disminuint de forma progressiva i constant els últims anys, cosa que les ha obligat a 
començar a remunerar la feina feta per aquests voluntaris per tal de mantenir-se vives i 
seguir realitzant les seves activitats. 
Aquesta realitat canviant, ha obligat a la majoria d'entitats, culturals, de lleure, d'esplai, 
d'educació o de qualsevol altre àmbit, ha realitzar canvis i esforços, per tal de mantenir la 
seva activitat, complint unes lleis que moltes vegades no s'adeqüen a la realitat existent, i 
que demostren una vegada més, el desconeixement que tenen de la realitat aquells que ens 
volen governar, que en aquest cas no han tingut en compte les particularitats del teixit 
associatiu. 
Les entitats esportives s'han trobat de cop amb l'exigència del compliment estricte de les 
lleis laborals, unes lleis que no diferencien una entitat o associació, d'una empresa o una 
botiga, i que fa anys que estan en vigor i que ningú dels que avui presenten la moció han 
fet res per modificar-les o adaptar-les a aquesta realitat que ara volen protegir. 
Estem d'acord en que considerar aquelles persones que per estima i voluntat pròpia 
realitzen un treball dins l'entitat, encara que sigui remunerat, deixant-hi hores i esforços 
per tirar-les endavant, com una relació laboral és, en la majoria dels cassos, una autèntica 
exageració, ja que moltes vegades aquests sous, per dir-ho d'alguna manera, són una 
simple i moltes vegades insignificant compensació per la seva tasca, sobretot en les entitats 
amateurs i sense cap ànim de lucre. Però tot i així s'han adaptat al marc legal existent, 
encara que resulti feixuc i totalment desproporcionat o allunyat de la realitat, com ja van 
fer en el seu moment quan vostès van obligat a les entitat esportives o qualsevol altre a 
complir els requisits pe5r demanar subvencions. 
Ens preguntem doncs per què s'ha permès a les entitats esportives viure fins ara fora de 
cap tipus de control i sense regularitzar aquesta situació, tot i rebre subvencions públiques 
directes o disposar d'equipaments esportius públics? Per què és ara que comencem a fer 
complir una llei, amb inspeccions de treball i sancions molt dures, que ens despertem i 
estem disposats a modificar les lleis? Per què em d'esperar sempre a que el mal ja estigui 
fet, en comptes de prevenir i avançar-nos a totes aquestes problemàtiques? 
Un exemple d'aquesta manera de fer i gestionar seria la qüestió del fracking, que ja aviso 
pels que busquen els titulars fàcils, que podria ser el nostre nou monotema, per tal 
d'intentar pujar a l'altar dels apòstols monotemàtics. Amb el fracking també estem deixant 
que la cosa vagi fent, i ja correrem el dia que ens hagi fet mal a tots o el medi ambient no 
es pugui recuperar. Però aquest és un altre tema que ja anirem treballant. 
Creiem i estem plenament a favor de les entitats esportives, els hi donem tot el nostre 
suport. Creiem que fan un treball molt bo i necessari per tota la societat. De formació, de 
salut, d'implicació al poble i de convivència i transmissió de valors, però des de L'Altraveu 
creiem que ara mateix té molta més importància la defensa dels drets laborals dels 
treballadors, i creiem que és de justícia que si una persona està realitzant un treball 
remunerat, aquesta feina es faci amb totes les condicions laborals que exigeix la llei. 
Un altre tema és que no ens agradi la Llei. L’última reforma laboral és un atac frontal als 
drets dels treballadors, i la majoria de reformes o redactats de les lleis que regulen els drets 
laborals moltes vegades defensen més els interessos dels empresaris que dels treballadors. 
D'aquesta manera, estem d'acord en que es reformi la llei, i que es modifiqui i s'adapti a les 
necessitats i realitat de les entitats, que reguli la relació laboral d'aquests treballadors 
semiprofessionals, que realitzen un treball a cavall del voluntariat i el treball remunerat, 
beneficiant a totes les entitats, i no només les esportives. Creiem que cal protegir-les i 
beneficiar-les a totes, ja que realitzen un treball importantíssim per al ple creixement de la 
nostre societat i de les persones que hi participen, cal adaptar la normativa a la seva 
realitat, i no a la inversa. 
Però insistim, vostès arriben tard, i a sobre ho fan malament. El populisme amb que s'està 
tractant el tema no permetrà obtenir una bona solució, i menys una solució que ens permeti 
regularitzar una situació que afecta a moltes altres entitats de tots els àmbits, no només les 



 

 

esportives, de manera que, com és habitual, farem un pedaç que taparà un forat, i d'aquí 
un temps n'obrirà molts més. 
Donar suport a les entitats és molt més que reclamar a la Generalitat i al Govern Central 
que rectifiquin un parell de lleis. Des de l'Ajuntament, es pot donar suport a les entitats 
liderant una autèntica coordinació d'entitats locals, en un punt de trobada on es puguin 
tractar i discutir tots els temes que els afecten i tenen en comú, escoltant, acompanyant i 
donant-los poder per decidir sobre totes aquelles qüestions que els afecten. 
En comptes d'aquesta moció podrien oferir un servei d'assessorament legal amb els mitjans 
i el personal de l'Ajuntament, per tal d'aconseguir una solució conjunta, no només en els 
temes laborals, si no també en qüestions d'assegurances, de sol·licitud de subvencions i 
molts d'altres temes que segur que van sorgint. 
També podríem revisar la gestió dels equipaments, estudiant conjuntament amb l'entitat la 
cessió d'aquesta gestió, amb la possibilitat de crear nous llocs de treball, una gestió més 
directa i eficient, un estalvi econòmic per part de l'Ajuntament i un millor servei per 
l'entitat, aconseguint també un augment de l'aprofitament de l'equipament i una possible 
font d'ingressos per l'entitat. 
O encara més concret, l'Ajuntament podria cedir part de les pàgines que utilitza als mitjans 
públics per amenaçar als vilatans amb l'ordenança d'incivisme, per a que les entitats puguin 
anunciar i comunicar les seves activitats i opinions. 
I així, fent servir la imaginació i amb voluntat, un bon projecte, diàleg, foment de la 
participació, idees i ideologia política, es poden aconseguir moltíssimes coses i es pot donar 
un suport real a totes les entitats, no només les esportives, que són l'autèntic motor del 
poble, una mostra clara de la vitalitat de la seva societat i patrimoni immaterial d'un valor 
incalculable. 
Creiem fermament en el teixit associatiu, creiem que són la base d'una societat 
organitzada, rica i plenament desenvolupada, que promou valors de cooperació, 
participació, implicació i esforç cada vegada més importants i necessaris, però també 
d'arrelament i estima al poble i a la seva gent. Aquestes entitats són les que realment 
permeten crear i fomentar una societat cívica i de convivència plena entre totes les 
persones. 
Així doncs, creiem que aquesta moció no aporta ni fomenta cap d'aquestes mesures, la 
considerem simplement populista i tardana, que no aporta absolutament cap solució real a 
les entitats, i que només busca un titular i una foto a la premsa. 
Per tots aquests motius, simplement ens abstindrem, ja que no podem votar-hi en contra 
per considerar que els acords tampoc diuen cap bestiesa considerable, però tampoc hi 
podem votar a favor perquè no volem participar d'aquest joc electoralista, insubstancial i 
banal. 
El Sr. Victor Martos, PP, i diu que portem a aquest Ple una moció dificil per la senzillesa 
del que es demana pero a la veguda complexa pel que comporta. Parlem dinspeccions de 
treball i de seguretat social , per un canto quantifiquem  com a moltes d’elles, pero quantes 
son moltes d’elles?, a nivell comarcal, provincial, en el conjunt de Catalunya, en el conjunt 
d’Espanya. Vostes que presenten aquesta moció poden dir-nos quantes inspeccions s’han 
realitzat i és mes ens agradaria saber a quines entitats i si n’hi ha alguna que s’hagi dut a 
terme a Castellar. Senyors regidors, no n’ha ha cap.  
Per un altre cantó justifiquem que son aplicacions extrictes de la llei i per tant  ens sorprem 
perque pensem que la LLei s’ha d’aplicar. Hi ha altres col.lectius que presten un servei 
sim8ilar i en aquesta moció hi estan exclosos, com per exemple les activitats que es 
realitzen a través de monitors en les escoles es compliquen si aquests no tributen en un 
règim d’autonoms. Tot i aixó les Ampes o be la direcció de les escoles donen d’alta a aquest 
monitors pel temps durant el qual realitzen la seva activitat. 
El que si es cert és que les entitats esportives de Castellar han vist mermats els seus 
ingressos i en certa manera perque des de l’Ajuntament s’ha hagut de retallar aquest tipus 
d’ajuts.  
Com diu aquesta moció i nosaltres creiem en la modificació de les lleis i en l’adapció i en el 
seu cas en la negociació ens sembla positiva la creació d’una mesa de treball amb la 
representació de la secretaria de l’esport, les entitats municipalistes, l’unió de consells 



 

 

esportius de catalunya i la unió de federacions esportives de Cataluynya per trobar fòrmules 
per regular el voluntariat esportiu i traslladar-lo al govern central. També en instar al 
govern de la generalitat a la negociació amb el govern de l’estat en una modificació de la 
legislació que afecta a tot l’estat en matèria de cotització i liquidació dels drets de la 
seguretat social en l’esport amateur i en el voluntaritat esportiu. Per tot aixó el nostre vot 
sera favorable. 
En torn de replica intervè la Sra. Bea Garcia,  CiU, per dir que la legislació estatal no pot 
entendre les peculiaritats i la idiosincràsia de la societat catalana. Som l’única societat que 
té una paraula específica per definir el lleure, perquè el lleure és molt més que l’oci o el 
temps lliure, termes pels quals sovint s’ha traduït; el lleure és un concepte de voluntariat, 
compromís social, educatiu i esportiu, i de cohesió social, entre molts d’altres termes, per 
tant és difícil que l’estat central entengui aquest i d’altres conceptes propis i culturals, motiu 
pel qual és important que obtinguem quan abans la nostra independència, ja que hi ha 
coses que només podem entendre a casa nostra.  
Intervè el Sr. Alcalde,  tto dient que dema a les set de la tarda a la regidoria d’esports hi 
ha una reunió convocada amb totes les entitats esportives i demanaria als regidors de 
l’altraveu i partit popular que s’ acostesin per tal de poder conprovar in situ quin es le grau 
de perocupació i incertesa que tenen les entitats esportives de la nostra Vila en vistes del 
començament de termporada a partir del mes  de setembre. 
El Sr. Dani  Sagrera,  per l’Altraveu comenta que a mes a mes de les entitats esportives si 
tindria de convidar a altres entitats que estan exactament   amb el mateix problema i 
n’estan excloses. 
VOTACIÓ: LA PROPOSTA FOU APROVADA PER MAJORIA ABSOLUTA, AMB EL 
SEGÜENT RESULTAT: 

 Vots a favor:      DINOU          (19) dels regidors del PSC, CiU i PP 
 Vots en contra:   CAP         
 Abstencions:      Abstencions    ( 2) dels regidors de l’Altraveu 

 
6.- MOCIÓ DELS GRUPS DE CONVERGÈNCIA I UNIÓ I ALTRAVEU PEL PACTE  
      NACIONAL PEL DRET A DECIDIR. 
El poble de Catalunya, al llarg de la seva història, ha manifestat democràticament la 
voluntat d’autogovernar-se, amb l’objectiu de millorar el progrés, el benestar i la igualtat 
d’oportunitats de tota la ciutadania, i per reforçar la cultura pròpia i la seva identitat 
col·lectiva. 
Davant l’actual situació de bloqueig polític, financer, social, cultural i lingüístic de 
Catalunya en el sí de l’Estat Espanyol, el poble de Catalunya i les seves institucions 
han expressat la voluntat de decidir el seu futur polític a través de diverses formes: 
les manifestacions massives del 10 de juliol de 2010 sota el lema «Som una Nació, 
nosaltres decidim» i la de l’11 de setembre de 2012 sota el lema «Catalunya nou 
Estat d’Europa»; la resolució del Parlament de Catalunya el 27 de setembre de 
2012 constatant la necessitat que el poble de Catalunya pogués determinar 
lliurement i democràticament el seu futur col·lectiu mitjançant una consulta; o la 
Declaració de sobirania i el dret a decidir del poble de Catalunya adoptada pel 
Parlament el 23 de gener de 2013. 
El passat 6 de maig de 2013, el President Mas, en la cimera per al dret a decidir, va 
manifestar la voluntat del Govern de la Generalitat de constituir el Pacte Nacional pel Dret a 
Decidir, punt de trobada i de participació de tots els agents i institucions catalanes que ha 
de permetre garantir un procés democràtic, transparent, de respecte de la pluralitat 
d’opcions a través de la deliberació i diàleg en el si de la societat catalana, amb l’objectiu 
que el pronunciament que resulti de l’exercici del dret a decidir sigui l’expressió majoritària 
de la voluntat popular. 
Finalment, el 26 de juny de 2013 s’ha constituït el Pacte Nacional pel Dret a Decidir, com 
expressió d’un dels principis fonamentals de tota democràcia: donar l'opció al poble de 
Catalunya de decidir el seu futur. A l’acte de constitució hi han assistit representants de les 
institucions més representatives del país, del món local, dels agents econòmics i socials, de 



 

 

les entitats culturals i cíviques i de les forces polítiques favorables a l’exercici del dret a 
decidir i de la celebració d’una consulta sobre el futur polític de Catalunya, més enllà de la 
seva posició final.  
Per tot això, els representants de Convergència i Unió i Altraveu, amb el suport  d’ERC, ICV, 
Assemblea Nacional Catalana , proposen al Ple Municipal l'adopció dels acords següents: 
ACORDS: 
PRIMER.- Adherir-se al Pacte Nacional pel Dret a Decidir mitjançant la plataforma 
www.dretadecidir.cat amb la voluntat de treballar pels objectius que es proposa. 
SEGON.-  Promoure que els agents econòmics i socials i les entitats culturals i cíviques del 
municipi s’adhereixin al Pacte Nacional pel Dret a Decidir i participin de forma activa en 
aquest procés democràtic de l'exercici del dret a decidir i de la celebració d'una consulta 
sobre el futur polític de Catalunya. 
TERCER.-  Enviar aquesta moció al Parlament de Catalunya i al Govern de la Generalitat de 
Catalunya i fer-ne difusió a les entitats culturals i cíviques del municipi. 
 
INTERVENCIONS 
El Sr. Josep Carreras,  CiU, passa a llegir la moció. 
Per l’Altraveu el Sr. Dani Sagrera,  diu la demanda al dret a l’autodeterminació no es pas 
una demanda que arrenqui ni el 210 sota el lema de Som una nació, ni tampoc les 
consultes populars que van tenir el seu esclat  a Arenys el setembre del 2009. Aquestes 
manifestacions populars massives no son res mes que la culminació d’anys i anys de lluita, 
feina, persecució i repressió, tant en dictadura com en democràcia de d’independentisme en 
el nostre país. Fa mes de 20 anys molts ja pegàvem cartells a favor del concert econòmic o 
el dret a auto-determinació, entre molts altres drets que reclamàvem pels ciutadans 
d’aquest país. En a mes de 30 alguns votaven en contra d’una constitució espanyola que 
entre altres herències del franquisme tampoc contemplava aquest dret de 
l’autodeterminació dels pobles. Volem recordar especialment en aquest viatge en el temps a 
tots aquells que fins i tot en democràcia han estat empresonats, dispersats, torturats i 
assassinats per les forces policials, pel sols fet de ser independentistes i reclamar una 
sortida democràtica a aquest conflicte d’interessos d’ideològic.      
Dins d’aquests episodis destaquem la caça de bruixes que va fer el jutge Garzon 
d’independentistes l’any 1992 amb motiu de les olimpíades i la sentència posterior del 
tribunal europeu dels drets humans en que condemnava l’estat espanyol per negar-se  a 
investigar les denuncies de tortura. 
Cap govern de CiU va denunciar les irregularitats fetes sobre els seus ciutadans i gràcies al 
camí fer per tota aquesta gent ara podeu pujar-vos al carro del sobiranisme, quan finalment 
la lluita de la gent ha passat ma per la cara als governants.    
La fruita madura cau pel seu propi pes, encara que arribeu tard, estem molt contents que   
hagi pujat al carro que porta a un democràcia real, esperem que en els nous carros que 
comencem a empènyer  com a societat civil arribeu abans i no haguem d’anar collint la fuita 
macada i podria del terra i finalment per acabar esperem que els companys que presenten 
conjuntament amb nosaltres aquesta moció, que al final d’aquest viatge no baixin del carro. 
Intervé per part de l’equip de govern el Sr. Alcalde dient que deixant de banda la moció 
presentada el mes passat sobre la sobirania fiscal, vull recordar-li al senyor regidor les 
mocions que ja s’han presentat en aquest sentit, una va ser el Ple 6 de novembre de 2012 
una moció presentada pel  Grup Municipal Socialista i de CiU sobre el Dret a Decidir: 
1r. Acord : defensa del dret dels catalans a decidir el seu destí comú. 
2.- La necessitat de portar a terme una consulta a la ciutadania amb totes les garanties 
democràtiques per tal de conèixer de forma inequívoca la voluntat dels catalans i catalanes. 
3r. Donar suport al parlament de Catalunya en el procés que permeti fer efectiva la 
consulta del poble català. 
4r. El compromís de protegir i defensar com un valor fonamental la cohesió social i la 
voluntat d’unitat del nostre poble. 
5è. Comunicar aquests a les diferents instàncies. 
En el Ple el 21 de març de 2013, és a dir, 4 mesos després, és presenta una moció per part 
de l’equip de govern de recolzament a la consulta popular i el seus acord deia: 



 

 

1. Donar recolzament a lespropostes presentade al Parlament espanyol per CiU , Izquierda 
Plural . 
2.-  Instar la Govern de la Generalitat i de l’Estat a iniciar un diàleg per tal de possibilitar la 
celebració d’una consulta a la ciutadania catalana per decidir sobre el seu futur 
3.- Instar a les forces politiques que van ecolzar les propopstes que possin en marxa les 
iniciatives necesaries per tal de fer efectiu el donar compliment al contingut de les 
propostes  
4. Donar el màxim protagonisme en el procés al Parlament de Catalunya, institució que 
representa al conjunt del ciutadans  
5. Enviar-lo a diferentes instàncies. 
De manera inequívoca, aquest equip de govern ha pres partit sobre el dret a decidir. Ho ha 
fet serenament, sense deixar-se condicionar per la conjuntura del moment, ho ha fet amb 
fermes conviccions. Ja li dic que votarem en contra d’aquesta moció. Però ningú podrà dir 
que no estem a favor del dret a decidir.  
Del que estem en contra, i precisament per això el sentit del nostre vot, és que aquest 
procés l’hagi de liderar el partit al govern. Aquest és un procés que ens incumbeix a tots. 
Que ha de pivotar sobre el Parlament, més concretament sobre la ponència que està 
confeccionant la llei de consultes.  
El problema d’aquesta moció està plantejat des d’un punt de vista de partit i no des d’un 
punt de vista de país.  
Perquè el govern de la Generalitat no presenta un Pacte Nacional en contra la pobresa?? 
Perquè el govern de la Generalitat no presenta un Pacte Nacional en contra dels 
desnonaments? 
Perquè no recull adhesions a dos plans com aquests?? No fa campanyes?? Per què?? 
Els 13 regidors de l’equip de govern hem deixat clara quina és la nostra posició al respecte. 
No ens demanin cap adhesió a un govern de la Generalitat, que no paga als Ajuntaments, 
que no fa polítiques actives d’ocupació, que retira Pirmis a les famílies més febles, que treu 
docents de les escoles i que retalla en salut. 
Nosaltres donem suport a la consulta. No donem suport a un govern que vol capitalitzar un 
gran moviment del país per tal d’ocultar la seva incapacitat de gestió.  
S’obra un torn de replica amb el Sr. Josep Carreras,  CiU. La primera conclusió que se 
m’acut dir-li a l’equip de govern és que s’ha de ser coherent i que ara no es pot baixar del 
“carro”. S’ha de continuar dalt del “carro” perquè per assolir aquesta fita ens necessitem 
tots. 
Aquest Pacte pel Dret a Decidir necessita, bàsicament, dues coses: una àmplia base social, 
de les entitats, de les persones, i també una àmplia majoria política. I aquí vostès també hi 
fan falta. Sobretot, em centro amb Castellar. Estic d’acord amb les seves manifestacions, ho 
han dit del dret i del revés: la seva implicació amb la consulta, el dret a decidir i la sobirania 
fiscal. 
Però, precisament, donat que aquest és un llarg camí, és necessari que ningú baixi del 
“carro”, hem d’anar tots junts buscant l’objectiu de que el poble de Catalunya pugui fer una 
consulta ben feta.  
Una altra reflexió amb el que vostè ens ha avançat que han decidit votar “NO”, és: Què 
volen anar de bracet amb el Partit Popular? La veritat és que em sap molt greu que vagin 
de bracet amb el Partit Popular. 
El Pacte Nacional pel Dret a Decidir constituït el passat 26 de juny té com objectiu unir els 
partits polítics i la societat civil, res més que això, ho repeteixo, el Pacte Nacional pel Dret a 
Decidir, constituït el passat 26 de juny, amb la participació de més de 40 entitats, té com 
objectiu unir els partits polítics i la societat civil en favor de consultar el poble de Catalunya. 
I aquest objectiu avui intentem visualitzar-lo en aquest Ple Municipal. El fet de que partits i 
organitzacions tan diverses com les que avui recolzem aquesta moció, Altraveu, ERC, ICV, 
Assemblea Nacional Catalana i Convergència i Unió,  coincidim en que els catalans han de 
poder exercir el seu dret a decidir, és el que dóna valor a la moció del Pacte Nacional pel 
Dret a Decidir. 
Insisteixo, avui totes aquestes formacions, algunes amb representació municipal, altres 
sense representació i organismes com Assemblea Nacional Catalana, tots junts fem pinya, 



 

 

deixant de banda les nostres diferències, per convertir-nos tots plegats en altaveus, davant 
la població de Castellar amb l’objectiu de que la societat civil de Castellar i les entitats de 
tot tipus: culturals, esportives mostrin també la seva implicació en la voluntat de que els 
catalans puguem decidir lliurement i pacíficament el futur a través d’una consulta. I per 
això és necessari que aquí ens hi puguem sumar tots. Fins i tot m’atreviria a dir a l’equip de 
govern que si es volen repensar aquest tema, aquest portaveu seria capaç de deixar aquest 
tema sobre la taula i tornar a plantejar-lo en el Ple de setembre perquè vostès s’hi 
poguessin afegir perquè crec que no hem d’excloure a cap força política.  
Finalment afegir que en aquest Pacte també entenc que se’n surtin perquè en la primera 
etapa quan es va celebrar el 6 de maig de 2013 en el Palau de la Generalitat la cimera pel 
Dret a Decidir, allà hi van participar: CiU, ERC, PSC, ICV i les CUP. Ara bé, en el Pacte 
Nacional els seus representants del PSC ja no hi ha estat presents. Nosaltres d’això no en 
volem fer política, intentem que hi hagi una representació amplíssima de totes les entitats, 
de la base social i de la majoria política que escenifiquin aquesta unió. 
Per l’Altraveu intervé el Sr. Dani Sagrera,  diu que no posa en dubte que els regidors 
socialistes de Castellar estiguin d’acord en donar suport a la consulta,  però també penso 
que si no us hi sumeu es perquè el vostre partit no s’hi ha sumat a  nivell nacional.     
El Sr. Alcalde  intervé per qui que no es tracte de discrepar o deixar de discrepar sinó que 
senzillament es tracta que els 13 regidors que representen el grup municipal socialista 
tinguin clar que apostem pel dret a decidir.  
No es tracta de deixar de presentar aquesta moció ara per presentar-la el setembre, 
nosaltres estem convençuts del dret  a decidir, el que no estem convençuts es adonar xecs 
en blanc a ningú .  
Torna a intervenir per CiU el Sr. Josep Carreras, per deixar constància en aquest Plenari 
que Déu vulgui que algun dia no s’hagin de penedir d’haver votat aquesta moció en contra. 
Nosaltres creiem en la democràcia, necessitem la força i unió de la gent, tots hem de ser 
partícips i altaveus davant la societat perquè això tiri endavant.   
El Sr. Alcalde  diu que els regidors del PSC de Castellar no estiguin d’acord en que aquest 
procés l’hagi de liderar el govern, aixó no significa que no estem a favor del dret a decidir. 
El dret a decidir és un dret inherent que te qualsevol poble i estem disposats a fer tot el que 
calgui per tal de poder-lo exercir.  
VOTACIÓ: LA PROPOSTA NO FOU APROVADA PER MAJORIA ABSOLUTA, AMB EL 
SEGÜENT RESULTAT: 

 Vots en contra:   QUINZE         (15) dels regidors del PSC i PP 
 Vots a favor   :    SIS               ( 6) dels regidors de CiU i Altraveu         
 Abstencions    :   CAP 

 
7.- ASSUMPTES SOBREVINGUTS. 
No n’hi ha 
 
8.- PRECS I PREGUNTES 
Comença per l’Altraveu el Sr. Dani Sagrera, que fa una exposició de les motivacions i  
desprès llegeix la pregunta que diu: “ ATÈS que l’Ajuntament de Castellar té signat un 
conveni amb el Sr. Antonio Rodríguez pel servei de recollida i acollida d’animals de 
Castellar. 
PREGUNTEM:  
- Quines son les obligacions de l’Ajuntament i de l’empresa segons s’estipula en el contracte 
en vigor.   
- Quin control de la concessió es fa des de l’Ajuntament . La considereu suficient per poder 
valorar el bon funcionament de la concessió?  
- Quin control veterinari hi ha dels animals i quina freqüència te?. Creieu que es suficient 
per valorar el bon funcionament de les instal·lacions?.   
- Quines informacions s’han de realitzar al llarg de quatre anys?. Quins informes s’han 
realitzat al llarg d’aquest quatre anys que valorin la gestió duta  al moment per l’empresa 
gestora de la concessió. 



 

 

- L’Ajuntament de Castellar s’ha plantejat la possibilitat la possibilitat de canviar d’empresa 
per fer aquest servei?. Tenen pensades noves iniciatives per millorar aquest servei?.   
- Perquè l’ajuntament no te un llistat amb els animals recollits, amb xips, esterilitzats i 
donats en adopció de tots aquets últims anys. 
- Sabem que una entitat animalista ha demanat una reobertura d’una investigació a la 
persona que te la concessió per possibles irregularitats en la seva gestió. Ha detectat 
l’Ajuntament alguna irregularitat en aquests anys de concessió del servei?     
- Perquè en la web de gossos pendents d’adopció  només hi consten 3 gossos l’any 2012? 
No se’n ha recollit cap durant el 2013.? Que s’està actualitzant la web?    
Respon la regidora de Salut Sra. Glària Massagué.  PSC, per dir que les obligacions de 
l’ajuntament venen recollides en el decret 2/2008 del 15 d’abril pel qual s’aprova el text 
refós de la llei de protecció d’animals. Això inclou possessió, abandonament i pèrdua , 
recollida i recuperació dels animals. Les obligacions de l’empresa venen donades pel plec de 
clàusules del contracte. Té l’obligació de recollir els animals perduts (a demanda de la 
policia local) acollir-los en un centre homologat i mantenir-los en les millors condicions 
higiènico-sanitàries , participant en la identificació, localització dels propietaris i en les 
campanyes d’esterilització , adopció etc. que es duguin a terme. 
La regidoria de Salut i també la policia municipal  estan en permanent contacte amb 
l’empresa concessionària. Fins els moment la valoració en general és correcta. 
Segons diu la llei que he anomenat abans el centre rep 1 inspecció a l’any per part d’un 
veterinari titulat per comprovar que les instal·lacions i les activitats compleixen la llei.  
Aquesta visita es realitza sense previ avís i es complementa amb un informe del 
professional amb les recomanacions adients.  L’última es va realitzar el passat 6 d’abril 
L’empresa remet cada any una relació dels informes realitzats, animals recollits , recuperats 
etc, i aquesta informació es publica cada any a l Actual, 
La concessió es va realitzar l’estiu del 2012 i finalitzarà l’estiu del proper any 2014. Aquest 
any hem rebut l’oferiment dels serveis d’una empresa de recollida i acollida d’animals de 
companyia i d’una protectora d’animals.  A la finalització de la concessió s’obrirà un nou 
concurs en el què es podran presentar les 2 entitats esmentades així com qualsevol altra 
que hi estigui interessada. 
En els darrers anys s’han centrat bona part dels esforços en fomentar la identificació i el 
cens dels animals . Hem aconseguit que el grau de recuperacions es situï per sobre del 50%  
amb campanyes específiques amb la col·laboració de les veterinàries de Castellar. 
Sí que tenim llistats  dels animals recollits, censats, xipats, recuperats. Tan sols falta 
actualitzar els adoptats.  
Evidentment no tenim detectades irregularitats. Si les tinguéssim hauríem pres  mesures . 
Tenim coneixement de la inspecció feta per l’administració Autonòmica arran la petició de la 
fundació FAADA. Encara no sabem els resultats .  
Sí actualment hi ha 3 gossos a l’espera que siguin adoptats. Evidentment aquest 2013 
també s’han recollit animals però com he comentat abans n’ hem  aconseguit recuperar un 
gran nombre. I la intenció i el propòsit és que a partir de setembre es potencií la web per 
tal de fomentar l’adopció. 
En torn de replica el Sr. Dani Segrera,  per l’Altraveu, demana que sobre el tema de la 
esterilització si la fan les entitats animalistes  
Li contesta la regidora que també hi participen les veterinàries de la Vila. 
 
PRECS 
El Sr. Dani Sagrera,  per l’Altraveu 
L’Actual del 20 de maig de 2011 feia un subtítol a la entrevista al Sr. Ignasi Giménez com 
alcaldable per les eleccions, i destacava, “el nostre compromís és que aquí no hi haurà cap 
tipus de retallada”, Suggerim a l’Alcalde que compleixi la seva promesa electoral i no es 
dugui a terme les retallades previstes a les escoles bressol públiques de Castellar, i 
esperem que si es porten a terme veurem un titular a l’Actual que destaqui l’incompliment 
d’una promesa política que el setmanari destacava en l’entrevista. 



 

 

Intervé el Sr. Alcalde per informar al senyor regidor que totes les persones que han fet la 
matrícula per tal d’optar a una escola bressol pública aquí a Castellar, han pogut satisfer la 
seva petició.   
Torna a intervenir el Sr. Dani Sagrera, per l’Altraveu per aclarir que les retallades a que es 
refereix son a personal. 
També pel PP el Sr. Victor Martos, intervé per dir que a petició de l’Ampa de l’Escola Joan 
Blanquer es demana que a dia d’avui es doni una resposta positiva a la greu situació que es 
viu en aquest centre a conseqüència de la parada de la línia interurbana situada en el carrer 
Jaume I cantonada amb el carrer Montseny . Com vostès tenen coneixement de la greu 
situació a la que s’està sometent aquest centre amb greus problemes de contaminació 
acústica i medi-ambientals i depèn de votés notificar i requerir a la Generalitat i a la 
empresa que presta el servei la nova ubicació (que no es la supressió de la parada), 
preguem prenguin les mesures adequades perquè sigui subsanada aquesta problemàtica 
d’immediat  i a l’inici del nou curs escolar hi  hagi una determinació pel que fa a la ubicació 
d’aquesta parada i en un termini de 15 dies es doni resposta verbal i per escrit a la direcció 
del centre i a l’Ampa de les mesures acordades. 
El Sr. Alcalde,  comenta que avui mateix el Sr. Regidor ha tingut reunió amb la directora 
de l’Escola. 
 
Abans d’acabar el Sr. Alcalde  diu: 
Serveixin aquestes quatre ratlles per donar les gràcies a la Mercè Custodio, per la tasca que 
ha desenvolupat a l’Ajuntament de Castellar i desitjar-li els millors èxits personals en els 
nous reptes que l’esperem. 
 
Moltes gràcies i que passeu un bon estiu 
 
I no havent-hi cap cas més assumptes a tractar, essent dos quarts de deu del vespre, 
s’aixeca la sessió de la qual s’estén la present Acta que signa com a fedatari d’aquests 
acords el Secretari amb el vist-i-plau del  Sr. Alcalde. 


